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 المستخلص 

تناولت هذه الدراسةةةةة موضةةةةوعًا معاصةةةةرًا من موضةةةةوعات الفكر الروحاني ذ  الأصةةةةول الشةةةةر ية  

الباطنية، الذ  انتشةةةةةر م برًا كشةةةةة ظ كبطو في تظ تطور التقنية ووسةةةةةا ظ الإعلام المر ية والمسةةةةةموعة،  

الاجتماعي الم ثرة في جميع شةةةةةرا ت ا؛ تمع  حيث أبذ هذا الفكر في تظ هذا  وعبو وسةةةةةا ظ التواصةةةةةظ  

ةًة للعقةظ والةدًن   ا في اللرع بممةارسةةةةةةةةةةةةةاتة  الم ذ
ً
ا، و ةد بةام معروتة

ً
 حةدًفة

ً
ةًدًا، وشةةةةةةةةةةةةةكلا التطور كعةدًا جةد

وشةةةةو  وعلي  هدتت هذه الدراسةةةةة إمى الإسةةةة ام في 
ُ
وا؛ تمع، وبام من أبرز رموز هذا الفكر راجنيش أ

وشةةةةةةةةةةو بصشةةةةةةةةةة ال  الحدًفة والمعاصةةةةةةةةةةرة، بالاعتماد على  توصةةةةةةةةةةي 
ُ
الفكر الروحاني المعاصةةةةةةةةةةر لراجنيش أ

المنهاج الاسةةةةةةةةةةةةتقراتي  حيث تم تتبع البحوذ والدراسةةةةةةةةةةةةات ذات العلا ة بموضةةةةةةةةةةةةو  الدراسةةةةةةةةةةةةة بالللتطم 

ة، وكذا المعروضِ على وسا ظ الإعلام والشبكة العنكبوتية، وتحليظ المعلومات كع د العربية والإنجلطزً

جمع ا، ومن ثم عرضة ا ونقدها نقدًا موضةوعيًا في ضةوء الإسةلامد و د توصةلت الدراسةة إمى أم الفكر 

وشةةةةةةةو ًحارع الأدًام، ودهدم مسةةةةةةةلمات وبدهيا
ُ
العقظ، ويسةةةةةةةيطر على الفكر    تالروحاني المعاصةةةةةةةر لأ

 إمى 
ً
لتفو    وجمع  بطم التقنيات الشةر ية البدا ية وتقنيات علم النف  الإنسةاني في اللرع، إضةاتة

تورطةةة  بتجةةةارة واهردةةة، ا؛شةةةدرات، ونشةةةةةةةةةةةةةر الفسةةةةةةةةةةةةةةةةاد والانحلال الأبلا ي، ودزداد بطرًا في محةةةاولاتةةةة   

ا وسةةةةةياسةةةةةيًا وعسةةةةةكردًا، ًً ودرجع سةةةةةت، انتشةةةةةاره في اللرع إمى   لة   للسةةةةةيطرة على ا؛ تمعات  ا تصةةةةةاد

لذا توصةةةةةةةةةةة   الباحفة   الدراسةةةةةةةةةةةات العلمية الرصةةةةةةةةةةةينة المتتبعة لتطورات  وةشةةةةةةةةةةةكلات  الباطنية الحدًفة 

بمزدد من الدراسةةات العلمية العميقة  لتتبع هذا الفكر ال دام وتي يم ، وتقدًم ةعرد  د يق ل   

لتتمكن ال  ات القانونية من تميطزه والتحذًر من  وملاحقت ، وسةد الفلور الموجودة في القانوم حى   

 معات والنظم وتخردبهاد  لا تبقى متاحة ل  لاء ا؛ رمطم ًنفذوم من بلال ا ل دم ا؛ ت



وشةةةةةةةو، الفكر الروحاني، الحربات الدًنية ال دًدة، النزعة النسةةةةةةةودة، الكلمات المفتاحية
ُ
: راجنيش أ
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Abstract 

This study deals with Rajneesh Osho’s Movement, which is a contemporary topic of 

oriental spiritual esotericism. It has recently spread significantly because of mass media 

and technology, and further influenced by social media to reach different segments of 

society.  This movement has acquired a new dimension and a modern form in the West, 

manifested in its harmful practices to reason, religion, and society. Therefore, this study 

aims to contribute to the description of this contemporary spiritual movement in its 

modern and contemporary forms, of which Rajneesh Osho is a prominent figure. Using 

the inductive approach where Arabic and English studies, as well as media and internet 

material on this subject were reviewed, data were collected and analyzed. Then, data 

were presented and studied objectively according to the Islamic teachings. The study 

found that Osho's contemporary spiritual movement fights religions and destroys 

axioms of reason. It also controls public thought for both its proclaimed superiority and 

its combination of primitive Eastern techniques and holistic western psychology 

techniques. Moreover, its involvement in drug smuggling and trafficking has spread 

corruption and moral decayد The dangers this movement causes stem from its attempt 

to control communities economically, politically, and militarily. Lack of studies on its 

development and its contemporary esoteric formations led to its spread in the west. 



Therefore, the study recommends that more investigation is conducted on this 

movement to probe and control its ramifications. Studies need to define the essence of 

this movement so that legal entities can scrutinize it and undertake necessary 

prosecutions and close loopholes in the legal systems to prevent it from destroying the 

community.  

Keywords: Rajneesh Osho, Spiritualistic Thought, New Religious Movements, 

Feminism, Mind Control. 

 


